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De vaste Commissie voor Landbouw1 acht de openbare behandeling van 
dit wetsvoorstel voldoende voorbereid met de beantwoording van de 
volgende vragen en opmerkingen die uit de verschillende fracties bij haar 
werden ingeleverd. 
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De memorie van antwoord had bij de leden van de P.v.d.A.-fractie niet de 
indruk gewekt dat de regering alsnog voor een wat actievere benadering 
van de ontwikkelingen in de diergeneeskunde had gekozen. Zij werden 
versterkt in hun indruk dat met het voorstel slechts beoogd wordt de 
wensen van de KNMD te structureren. 

De leden van de C.D.A.-fractie waren erkentelijk voor de uitvoerige 
beantwoording van de door hen gestelde vragen. Niettemin hadden deze 
leden toch nog behoefte op een aantal zaken nader in te gaan en verdere 
verduidelijking te vragen. 
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De leden van de V.V.D.-fractie hadden met belangstelling kennis genomen 
van de memorie van antwoord. Op een aantal punten had de nadere uiteen-
zetting verduidelijking gebracht. De hier aan het woord zijnde leden wilden 
dan ook nog slechts op die punten terugkomen waar zij nog met nadere 
vragen waren blijven zitten. 

De leden van de fractie van D'66 zegden de regering dank voor de 
memorie van antwoord en voor de uitvoerige wijze waarmee daar op de in 
het voorlopig verslag gestelde vragen en geuite bezwaren is ingegaan. 
Hoewel de beantwoording hen op vele punten tevreden stemde, hadden zij 
toch nog behoefte aan enige opmerkingen. 

De leden van de S.G.P.-fractie hadden met belangstelling van de memorie 
van antwoord kennisgenomen. Dat de meeste vragen waren beantwoord, 
vermocht echter niet hun twijfels weg te nemen ten aanzien van twee 
belangrijke thema's: het welzijn van dieren en de zogenaamde «sterfhuis-
constructie». 

De bewindslieden gaan in de inleiding van de memorie van antwoord in, 
zo constateerden de leden van de P.P.R.-fractie, op bezwaren van de 
commissie vermindering en vereenvoudiging van overheidsregelingen (de 
commissie Geelhoed). Deze leden misten een integrale beschouwing over 
de mate waarin dit wetsontwerp tegemoet komt aan de toetsingspunten 
voor sobere wetgeving. Waarom is deze verantwoording in het kader van 
de dereguleringsoperatie tot dusverre achterwege gebleven? Kunnen de 
bewindslieden in de nota naar aanleiding van het eindverslag de toetsings-
punten in het kader van dit wetsontwerp bespreken? 

De samenhang met andere wetten 

Meer en meer betreurden de leden van de P.v.d.A.-fractie het ontbreken 
van de mogelijkheid om de drie wetten die alle betrekking hebben op de 
diergezondheidszorg in hun onderlinge relatie te beoordelen. De vraag van 
de C.D.A.-fractie naar het waarom van het niet synchroon lopen van deze 
wetten is volgens de leden van de P.v.d.A.-factie dan ook niet beantwoord. 
Ook de verwijzing naar een stuk dat op dat ogenblik nog niet bij de Kamer 
was ingediend bracht natuurlijk niet veel verder. Nu de memorie van 
antwoord op de Gezondheidswet dieren inmiddels wel is ingediend, blijken 
er nogal wat wijzigingen te zijn aangebracht, terwijl er bovendien verschil 
van mening is over de rol van diergeneeskundigen in de bedrijfsbegeleiding. 
Voor de leden van de P.v.d.A.-fractie zijn dat redenen om de mondelinge 
behandeling van het onderhavige wetsontwerp pas te willen aanvangen als 
er meer duidelijkheid is verkregen over de opstelling van verschillende 
fracties ten aanzien van de Gezondheidswet. 

Daarnaast wilden deze leden gaarne op de hoogte worden gesteld van 
de voortgang bij de uitvoeringswetgeving Diergeneesmiddelenwet, waarbij 
dan tevens aangegeven dient te worden waarom de regering in sommige 
gevallen - voorlopig - van regelgeving afziet. 

De leden van de C.D.A.-fractie hadden nog eens kennisgenomen van de 
motivering waarom de Diergeneesmiddelenwet en het onderhavige 
voorstel niet synchroon kunnen lopen. Zij constateerden met voldoening 
dat zulks volgens de bewindslieden, gezien de kwaliteitsbewakingsketen, 
inderdaad voor de hand had gelegen. Het grote belang voor het welzijn van 
de dieren, het volksgezondheidsaspect en de betere waarborg voor de 
concurrentiepositie deden de aan het woord zijnde leden bij deze koppeling 
ook duidelijk de aanstaande Gezondheidswet voor dieren betrekken, welke 
immers een aantal aansluitende regels dient te bevatten. Bij gefaseerde 
inwerkingtreding van de drie wetsvoorstellen zal in de praktijk de gewenste 
ketenbewaking minder effectief worden. 

Het was de leden van de C.D.A.-fractie bekend dat met betrekking tot 
ketenbewaking in een aantal proefgebieden ervaringen zijn opgedaan. Hoe 
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zijn deze proeven verlopen? Is in het onderhavige wetsvoorstel en in dat 
voor een Gezondheidswet voor dieren ten aanzien van de ketenbewaking 
nog nadere regelgeving gewenst? 

De samenhang met de menselijke geneeskunde 

Op een aantal plaatsen in de memorie van antwoord heeft de regering 
het onderscheid tussen de humane en de diergeneeskunde ter sprake 
gebracht. Hierbij is ook het nog in te dienen wetsvoorstel op de beroepen 
in de individuele gezondheidszorg aan de orde gesteld. Onder erkenning 
van de verschillen tussen de humane en de diergeneeskunde, informeerden 
de leden van de V.V.D.-fractie of het onderhavige wetsvoorstel en het nog 
in te dienen wetsvoorstel-BIG, zeker waar het gaat om de voorbehouden 
handelingen wat betreft de wetssystematiek enigszins op elkaar afgestemd 
zullen zijn. Hierbij speelt de verdeling van taken een rol tussen enerzijds de 
dierenarts en anderzijds de veehouder, de paraveterinairen, de dierverlos-
kundigen en castreurs. 

De gestelde vraag heeft ook betekenis, gezien de weigering van de 
regering om de alternatieve geneeskundige methoden in de onderhavige 
wet te regelen. Is ook op dit punt van enige afstemming sprake? Het gaat 
hierbij niet alleen om het laten van ruimte aan de afgestudeerde dierenarts 
om de diergeneeskunde op alternatieve wijze te beoefenen maar ook - en 
wellicht veel meer - om de arts die op louter alternatieve wijze de dierge-
neeskunde beoefent. Heeft de regering inzicht in de mate waarin alternatieve 
diergeneeskunde plaats vindt, om hoeveel personen het hierbij gaat, al dan 
niet in combinatie met de uitoefening van de reguliere diergeneeskunde? 
Bestaan er opleidingen dienaangaande, al dan niet als onderdeel van de 
reguliere diergeneeskundige opleidingen? 

Ook ter zake van de aanmelding, registratie, de eventuele koppeling 
daarvan aan titelbescherming en de regeling van het tuchtrecht, waren de 
leden van de V.V.D.-fractie benieuwd naar de mogelijke afstemming van dit 
voorstel met de Wet-BIG. 

Bedrijf sbegeleiding 

Het betoog van de regering over de ontwikkelingen in de preventieve 
diergezondheidszorg kon de leden van de P.v.d.A.-fractie niet erg overtuigen. 
De bedrijfsbegeleiding heeft immers nog maar zeer gedeeltelijk haar 
intrede gedaan. Uit de memorie van antwoord bij de Gezondheidswet 
dieren blijkt bovendien een allesbehalve duidelijke houding ten aanzien 
van de instanties of personen die met die preventie belast worden. Ook de 
afbakening tussen situaties waarin bedrijfsbegeleiding wettelijk nodig is en 
andere situaties, is nog niet uitgekristalliseerd. Een en ander deed bij de 
leden van de P.v.d.A.-fractie de vraag opkomen of bedrijfsbegeleiding een 
verplicht onderdeel is van de veterinaire studie en hoe deze studie doorge-
werkt heeft in het dierenartsenbestand. 

Met de leden van de V.V.D.-fractie erkende de regering dat de veterinaire 
bedrijfsbegeleiding nog volop in ontwikkeling is. Genoemde leden hadden 
in het Voorlopig Verslag de positie van de dierverloskundigen en castreurs 
bezien tegen de achtergrond van de ontwikkeling van de veterinaire 
bedrijfsbegeleiding. Daarom informeerden zij nu in welke mate hier een 
stimulerend beleid wordt gevoerd. Zijn er voldoende mogelijkheden voor 
de veehouder om van veterinaire bedrijfsbegeleiding gebruik te maken? 
Welke kosten zijn daaraan voor de veehouder verbonden? 

Het verbaasde de leden van de P.P.R.-fractie dat de bewindslieden 
ontkennen dat veterinaire bedrijfsbegeleiding één van de voorkeuren van 
de regering is. In de memorie van toelichting wordt immers nog hoog 
opgegeven over de veterinaire bedrijfsbegeleiding: «Maar niet alleen de 
veehouder heeft belang bij deze veterinaire bedrijfsbegeleiding. De 
daarmee gepaard gaande permanente gezondheidsbewaking van de 
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veestapel op de bedrijven is ook van grote betekenis in het licht van het 
streven van de eerste ondergetekende om te komen tot een continu-systeem 
voor kwaliteitsbeheersing van de dierlijke productie». Maar ook vanuit 
het oogpunt van het welzijn van dieren achten ondergetekenden de figuur 
van de bedrijfsbegeleiding een goede zaak». «De ambtsvoorgangers van 
de eerste ondergetekende hebben in de afgelopen jaren waar mogelijk 
de veterinaire bedrijfsbegeleiding gestimuleerd en verwacht wordt, dat 
deze vorm van diergeneeskunde in de toekomst steeds meer terrein zal 
gaan winnen». 

Het leek de leden die met deze citaten kwamen logisch dat zij op grond 
van de aangehaalde passages tot de conclusies waren gekomen dat in deze 
vorm van begeleiding één van de voorkeuren van de regering ligt. Kan 
concreet worden aangegeven op welke wijze de figuur van de veterinaire 
bedrijfsbegeleiding momenteel wordt gestimuleerd? 

Specialisatie 

De opheffing van de plaatsgebondenheid van de dierenarts neemt 
beletselen weg voor een verdere specialisatie in de diergeneeskunde. De 
bewindslieden merken op dat de specialisatie in de diergeneeskunde nog in 
de kinderschoenen staat. Niettemin zouden de leden van de V.V.D.-fractie 
graag vernemen welke ontwikkelingen zich in de specialisatie in de laatste 
tien jaar hebben voorgedaan. Welke verwachtingen leven er dienaangaande 
voor de komende periode, nu de formele beletselen worden weggeno-
men? 

Her- en bijscholing 

Met het oog op moderne ontwikkelingen in de diergeneeskunde zou 
- naar de mening van de leden van de P.v.d.A.-f ractie - verplichte nascholing 
in de wetgeving geregeld dienen te zijn. Uitgerekend dat element is echter 
uit de wet verwijderd. Hoe denkt de regering dan wel te zorgen voor het 
up-to-date blijven van veterinaire practici? 

De leden van de V.V.D.-fractie hadden grote moeite met het laten 
vervallen van de verplichting tot deelneming aan bij- of nascholing. De 
motivering, die nauwelijks inhoudelijk was, had hen niet overtuigd. Kunnen 
de bewindslieden alsnog met inhoudelijke argumentatie komen? Bovendien 
wezen zij op de elders door de regering sterk als wenseljk benadrukte 
«kan»-bepaling ter zake van het al of niet slaan van de bedoelde algemene 
maatregelen van bestuur. 

Paraveterinair middenkader; algemeen 

De leden van de P.v.d.A.-fractie moesten constateren dat de bewindslieden 
nog steeds geen harde redenen kunnen aanvoeren om de huidige parave-
terinairen van de bedrijven te weren. Of moet het illegale gebruik van 
hormonen bij slachtvee toegeschreven worden aan het opereren van deze 
beroepsgroep in Nederland? 

Dat uitbreiding van de activiteiten van deze groep beroepsbeoefenaren 
tot de keizersnede niet gewenst is beaamden de leden van de P.v.d.A.-fractie. 
Uit de beschrijving van de risico's die aan deze ingreep verbonden zijn, 
maakten deze leden overigens op dat het uit het oogpunt van gezondheids-
zorg ongewenst is dat deze ingreep zonder noodzaak plaatsvindt. Waarom 
wordt het fokken van dikbillen, een vleesras waar de verlossing uitsluitend 
via de keizersnede kan plaatsvinden, dan niet ontmoedigd? Bovendien 
nodigt juist dit ras uit tot het gebruik van groeihormonen. 

Het ontbreken van enig zicht op de ontwikkeling van een veterinair 
middenkader versterkte bij de leden van de P.v.d.A.-fractie de mening dat 
het vooralsnog ongewenst is het bestaande middenkader te laten uitsterven. 
Dit zou immers kunnen leiden tot een situatie waarbij noch dierverloskun-
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digen en castreurs, voor zover deze laatsten nog emplooi zullen vinden, 
aanwezig zijn, noch paraveterinairen nieuwe-stijl. In een duidelijke mono-
poliepositie van (dure) universitair opgeleide veterinairen zal dan moeilijk 
nog verandering kunnen worden gebracht. 

De regering wil zulks ondervangen door de veehouders taken toe te 
delen in de gezondheidszorg. De risico's daarvan liggen echter op een 
breder terrein dan enkel de gezondheid van de betrokken dieren. Het 
illegale spuiten geschiedt op dit ogenblik al door veehouders zelf. De 
marge tussen toelaatbare en niet-toelaatbare handelingen door veehouders 
moet, ook fysiek, zo groot mogelijk worden gemaakt. 

De leden van de C.D.A.-fractie konden instemmen met hetgeen de 
bewindslieden in hun antwoord betogen, zij het dat bij hen vragen rezen 
ten aanzien van wat onder andere in de Bondsrepubliek Duitsland aan de 
orde is. Dit is naast Nederland het enige land binnen de EG waar dierver-
loskundigen en castreurs nog werkzaam zijn. Zal ook daar binnen een 
overzienbaar tijdsbestek dezelfde situatie bereikt worden als in ons land, 
namelijk die dat er geen opleiding is? Anders zouden Nederlandse veehou-
ders wonende in grensgebieden bepaalde voordelen kunnen hebben ten 
opzichte van collega's elders in het land. 

De leden van de V.V.D.-fractie hadden de argumenten van de regering ter 
zake van de dierverloskundigen en castreurs goed tot zich laten doordringen. 
In het voorlopig verslag hadden zij opmerkingen gemaakt over de verbete-
ring van de opleiding. De regering heeft dit afgewezen, omdat zij bestendi-
ging van het beroep afwijst. Hoe verhoudt zich dit standpunt nu tot de door 
de regering onderschreven wens naar een verdergaande specialisatie in de 
diergeneeskunde? Zou uit dat oogpunt een verbetering van de opleiding 
niet dienstig zijn? 

Overigens komt ook in de humane geneeskunde de vrijheid van de 
patiënt bij de artsenkeuze (regulier en/of alternatief) steeds duidelijker naar 
voren. Zou hier dan niet de vrijheid van de veehouder om te kiezen tussen 
behandeling door de dierenarts en die door de dierverloskundige/castreur 
in het geval die specifieke hulp nodig is, niet evenzeer in de rede liggen? 
Alvorens tot een definitieve standpuntbepaling te komen, ontvingen de 
leden van de V.V.D.-fractie graag antwoord op deze vragen. 

De leden van de V.V.D.-fractie vernamen voorts graag welke stevigheid 
aan de positie van de paraveterinairen in de toekomst geboden kon 
worden. De bewindslieden stellen immers (blz. 9 memorie van antwoord) 
dat niet zonder meer een onaantastbaar recht tot het uitoefenen van 
bepaalde werkzaamheden wordt gecreëerd. 

De leden van de S.G.P.-fractie konden zich niet verenigen met hetgeen de 
bewindslieden over de zogenaamde «sterfhuisconstructie» inzake dierver-
loskundigen en castreurs opmerken. Zij hadden in de memorie van toelich-
ting gelezen: 

«Inschakeling van leken bij de uitoefening van de diergeneeskunde is 
alleen dan toelaatbaar, wanneer het aantal dierenartsen ontoereikend is of 
wanneer het gaat om handelingen met een zo massaal karakter, dat de 
dierenarts het niet alleen aankan. Maar ook in die gevallen is uitoefening 
door leken slechts verantwoord, indien het eenvoudige verrichtingen 
betreft.» Kennelijk zijn hier twee belangen in het spel: het welzijnsbelang 
(dat bij eenvoudige verrichtingen kennelijk niet geschaad wordt) en het 
werkgelegenheidsbelang van dierenartsen. Dit laatste belang krijgt prioriteit, 
omdat de overigens verantwoorde uitoefening door leken slechts gewenst 
is zolang het aanbod van hulp door dierenartsen achterblijft bij de vraag. 
Juist vanwege de beklemtoonde samenhang met de Gezondheidswet en 
de Diergeneesmiddelenwet achtten de aan het woord zijnde leden het 
welzijnsaspect doorslaggevend, het werkgelegenheidsaspect zelfs irrelevant. 
Zij waren dan ook van mening dat de discussie uitsluitend op hetwelzijns-
aspect gericht zou moeten worden. 
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Ue memorie van antwoord op dit punt samenvattend, meenden de leden 
van de S.G.P.-fractie het volgende te mogen stellen. Indien dierverloskundi-
gen en castreurs zich houden aan hun bevoegdheden, leert de praktijk dat 
hun beroepsuitoefening niet schadelijk is voor de gezondheid van dieren. 
Gebruik maken van hun diensten impliceert echter dat de dierenarts het 
bedrijf niet (of minder) bezoekt, waardoor het risico van onopgemerkt 
blijven van ziektes toeneemt. Om dit risico te gaan - met name ook uit een 
oogpunt van exportbelangen - moet het bezoek van de dierenarts geïnten-
siveerd worden. Daarom moeten zij in de plaats komen van castreurs en 
dierverloskundigen. 

Hebben de leden van de S.G.P.-fractie de analyse van de bewindslieden 
aldus goed samengevat? Zo ja, dan bleef voor hen de vraag bestaan of het 
risico van onopgemerkt blijven van ziektes naar aard en omvang - zijn er 
gegevens? - van dien aard is, dat twee beroepen moeten uitsterven, 
uitgerekend in een tijd van voldoende aanbod van dierenartsen. 

Dierverloskundigen 

In de verdediging van de in de memorie van antwoord gebezigde 
stelling, dat reeds actieve verloskundigen niet beperkt zullen en hoeven te 
worden in hun beroepsuitoefening, maar dat er voor deze beroepsgroep in 
de nabije toekomst geen plaats meer zou zijn, ontwaarden de leden van de 
fractie van D'66 een tegenstrijdigheid. Immers, als er sprake zou zijn van 
duidelijke bezwaren die kleven aan het uitoefenen van het beroep van 
dierverloskundige, dan gelden deze bezwaren niet alleen voor de toekomst 
of voor nieuwkomers in deze beroepsgroep, maar ook voor diegenen die 
dit beroep thans uitoefenen. Kwaliteitsbeheersing door gezondheidszorg 
voor de in het geding zijnde dieren en het nationaal belang dat gemoeid is 
met de afzet van dierlijke produkten, zijn ongeacht het tijdstip argumenten. 
Dit geldt dus zowel thans als de nabij toekomst en geldt ook in gelijke mate 
de nieuw toegetredenen in deze beroepsgroep als de gelijktijdig nog 
actieve dierverloskundigen. Het was deze leden dan ook onduidelijk 
waarom dergelijke argumenten wél voor toetredende verloskundigen 
doorslaggevend voor de beroepsuitoefening zouden zijn en niet voor de 
huidige. Of het genoemde bezwaar, dat er een risico is van het niet vroegtijdig 
onderkennen van dierziekten met alle gevolgen van dien, geldt óók de 
huidige dierverloskundigen, zodat hun beroepsuitoefening bezwaarlijk is 
en aan adequate beperkingen moet worden onderworpen, of dit bezwaar is 
niet doorslaggevend en geldt dan ook niet de nieuw-toegetredenen. 

De genoemde leden achtten overigens deze bezwaren niet doorslagge-
vend. Het exportbelang is niet of nauwelijks in het geding, daar verloskun-
digen hun werkzaamheden verrichten op melkveebedrijven bij dieren die 
niet voor export bestemd zijn en dan ook nog uitsluitend bij gezonde 
dieren. Mestbedrijven vallen buiten het werkterrein van de verloskundigen. 
Verder dienen verloskundigen niet als leken te worden bestempeld, maar 
als deskundigen met een hoog ontwikkelde vaardigheid en een hoge graad 
van ervaring en praktijkinzicht. Voor zover er sprake zou zijn van problemen 
bij complicaties door infecties of parasitaire ziekten, zouden deze, zowel 
wat betreft nieuwkomers als wat betreft de thans actieve verloskundigen, 
te ondervangen zijn door specifieke applicatiecursussen. Op deze wijze 
zouden ook de problemen met betrekking tot het door verloskundigen 
verrichten van embryotomie en keizersnede kunnen worden opgelost. De 
leden van de fractie van D'66 zagen dan ook geen gronden om deze 
beroepsgroep te doen uitsterven en drongen er bij de regering op aan het 
wetsvoorstel zodanig te wijzigen dat toelating van verloskundigen mogelijk 
zal blijven. 

Ten aanzien van de dierverloskundigen was de indruk van de leden van 
de S.G.P.-fractie dat primair de werkgelegenheid van dierenartsen in het 
geding is, niet weggenomen. Ook bij deze beroepsgroep is immers geen 
sprake van misstanden, zo hadden zij gelezen. Ook hier zou het erom gaan 
«dat aan bepaalde door hen verrichte handelingen zeker in de toekomst 
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geen behoefte meer zal bestaan». Waarom ook dit uitsterven niet aan de 
markt overgelaten? Blijkbaar gaat het om meer dan de behoefte aan 
verloskundigen, zo concludeerden deze leden. 

De leden van de S.G.P.-fractie ontkenden niet dat het uitvoeren van de 
keizersnede niet zonder risico is en dat een bepaald kennisniveau vereist is. 
Dat aanpassing van de opleiding gelijk zou staan aan een opleiding tot 
dierenarts kwam hun echter enigszins overdreven voor. Wijst de praktijk 
uit, zo vroegen zij, dat het uitvoeren van de keizersnede door dierverlos-
kundigen onverantwoord was? Kunnen daarover gegevens worden 
verstrekt? 

Castreurs 

Met betrekking tot castreurs hadden de leden van de S.G.P.-fractie 
gelezen dat het welzijn van de dieren niet in het geding is, indien de 
castreurs hun bevoegdheden niet overschrijden. Ook zou aan de diensten 
van castreurs in de nabije toekomst weinig behoefte meer bestaan. Het 
welzijn van dieren vraagt dus niet om een «sterfhuisconstructie». Waarom 
dan klaarblijkelijk wel «de nabije toekomst»? Wat is erop tegen om de 
markt te laten bepalen in hoeverre van een te verlenen vergunning nog 
gebruik zal worden gemaakt? Waarom zou «de nabije toekomst» niet 
mogen leren dat de belangstelling voor een vergunning vanzelf terugloopt? 

Delegatie van wetgeving 

Het verbaasde de leden van de P.v.d.A.-fractie dat de regering geen 
wettelijke regeling wenst op te nemen om de Tweede Kamer in de gelegen-
heid te stellen over een ontwerp van algemene maatregel van bestuur met 
de regering van gedachten te wisselen. Bij een raamwet is dat toch geen 
ongewone wens, zoals blijkt bij recente milieuwetgeving? Nu lijkt het er op 
of de regering inspraak door de Maatschappij verwart met inspraak door de 
maatschappij die door de leden van de Tweede Kamer wordt vertegen-
woordigd. 

Tuchtrecht 

De leden van de P.v.d.A.-fractie hadden een gedegen beschouwing 
gemist over de motieven die de commissie-Geelhoed aanvoert tegen het 
(veterinair) tuchtrecht. Zij ontvingen die gaarne alsnog. 

In de CD.A.-fractie bestond nog behoefte aan een reactie van regerings-
wege op de opmerking gemaakt in het voorlopig verslag met betrekking tot 
vertegenwoordigers in het Tuchtcollege uit het bedrijfsleven. De bedoelde 
leden merkten hierbij op dat, naast de mogelijkheid van beroep op de 
strafrechter zoals omschreven in de memorie van antwoord, bij meer 
tuchtrechtelijke zaken de belangen van het bedrijfsleven bij een goede 
uitoefening van de diergeneeskunde meespelen. 

Europees beleid 

Met instemming hadden de leden van de V.V.D.-fractie kennis genomen 
van het standpunt van de regering dat de dierwetgeving zoveel mogelijk 
binnen EEG-verband moet worden geharmoniseerd. De bewindslieden 
willen daartoe graag al het mogelijke verrichten. Juist daarom zagen de 
leden van de V.V.D.-fractie graag een opsomming tegemoet van de punten 
waar reeds van harmonisatie sprake is, van de punten waar deze ontbreekt 
en van de concrete initiatieven die de regering terzake wenst te nemen. 

Bij nader inzien hadden de leden van de V.V.D.-fractie begrip voor het 
standpunt van de regering dat het nodig is in de onderhavige wetgeving 
voorzieningen te treffen die het mogelijk maken van de bepalingen in de 
wet af te wijken indien zulks ter uitvoering van de Europese voorschriften 
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onvermijdelijk is. Dit is het geval als die voorschriften aan de lid-staten geen 
beleidsruimte laten. Onduidelijk was hun echter nog of de regering dan 
nadien de wet zou aanpassen, zulks met het oog op de duidelijkheid. 

Artikel 1 (Definities) 

De leden van de V.V.D.-fractie ontvingen graag een nadere uitleg van de 
betekenis van de uitspraak ten aanzien van artikel 1, vierde lid, in de 
memorie van antwoord, als zou het «denkbaar zijn dat bepaalde handelingen 
die thans alleen door een dierenarts mogen worden verricht bij de verdere 
voortschrijding van de wetenschap door verandering van methoden van zo 
eenvoudige aard worden, dat zij niet meer tot de diergeneeskunde gerekend 
behoeven te worden». Onder erkenning van de motivering voor het 
opnemen van deze bepaling, voelden de leden van de V.V.D.-fractie het 
ontbreken van enige nadere aanduiding ter zake als een gemis. 

De leden van de S.G.P.-fractie waren niet geheel tevreden gesteld inzake 
euthanasie bij dieren. Zij ontkenden niet dat onderdeel b van artikel 1 het 
toedienen van een verdovend middel regelt, doch zulks kon hun bezwaar 
niet wegnemen dat daarmee euthanasie in feite gelijkgesteld is aan één 
methode van euthanasie. Ook is het doden wegens ondraaglijk lijden niet 
expliciet genoemd. 

De leden van de S.G.P.-fractie hadden verder geconstateerd dat «hande-
lingen op een gezond dier» waren geïllustreerd met «het couperen van de 
staart of oren van een dier» en «preventieve inentingen». Zij hadden echter 
begrepen dat ook embryotransplantaties behoren tot «het verrichten van 
operaties op een gezond dier». Zij achtten dit het duidelijkste voorbeeld 
van onderschikking van het welzijn van dieren aan economische belangen. 
Een verwijzing naar de Gezondheidswet voor dieren als de plaats waar de 
onderhavige discussie zou moeten worden gevoerd, achtten zij pas 
relevant indien de besluitvorming aangaande de Gezondheidswet vooraf 
zou gaan aan de besluitvorming over de Wet op de uitoefening van 
diergeneeskunde. 

De leden hier aan het woord vroegen waarom, naar het oordeel van de 
bewindslieden, definities nooit normatief behoren te zijn. Zij constateerden 
overigens dat artikel 1 wel degelijk normatieve elementen bevat in uitdruk-
kingen als «ter genezing, leniging, opheffing of onderkenning». Hun vraag 
bleef echter of de normering niet tevens in algemener bewoordingen (bij 
voorbeeld «gericht op het welzijn») zou moeten worden uitgedrukt. 

De leden van de P.P.R.-fractie waren teleurgesteld over de weigering van 
de bewindslieden om in het wetsontwerp een expliciete verwijzing naar het 
belang van een verantwoorde uitoefening van de diergeneeskunde voor 
het welzijn van het dier op te nemen. Dit doel - ook de regering spreekt 
over het welzijn van dieren als een doel op zich - behoort in het kader van 
een heldere beleidsvorming ondubbelzinnig in de wetstekst te worden 
genoemd. 

De leden van de P.P.R.-fractie spraken hun waardering uit voor het laten 
vervallen van de definitie van het begrip «dieren», waardoor het wetsvoorstel 
een bredere strekking heeft gekregen. 

Artikel 7 

De leden van de fractie van D'66 konden ermee instemmen dat het aan 
de dierenarts wordt overgelaten te beoordelen welke veehouders op grond 
van kennis en ervaring in staat moeten worden geacht zelf gekanaliseerde 
diergeneesmiddelen toe te passen. Toch onderkenden deze leden een 
ontwijkend element in de wijze van beantwoording, daar de problematiek 
nu geheel naar de zijde van de dierenarts lijkt te zijn verschoven, zonder 
dat precies duidelijk is welke middelen en handelingen hieronder vallen. In 
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het voorlopig verslag hadden deze leden hier al om een nadere toelichting 
gevraagd. Geldt de vrijheid van de veearts tot inschakeling van de veehou-
ders alléén de zeer eenvoudige en routinematige handelingen zoals 
preventieve mastitisbestrijding of het droogzetten van runderen, of geldt 
het ook andere behandelingen zoals curatieve behandeling van uierontste-
king, behandeling van kopziekte en melkziekte en andere? 

De stelling in de memorie van antwoord dat de bepaling «vooral» van 
belang zal zijn bij zich herhalende toepassing, biedt te weinig duidelijkheid. 
Welke gevallen acht de regering nu precies acceptabel en met name welke 
gevallen acht zij, buiten de zich herhalende rij, toegestaan? 

Artikel 21 

De leden van de S.G.P.-fractie hadden gelezen dat «met artikel 21 is 
aangesloten bij artikel 10 van de Wet op de rechterlijke organisatie» en dat 
«aan de orde gestelde incompatibiliteit (...) in het kader van dit tuchtrecht 
niet kan worden aangevat». Zij vroegen waarom genoemd probleem niet 
zou kunnen worden aangevat. Is de keuze om bij genoemde wet aan te 
sluiten van dien aard dat afwijkingen verboden zijn? Deed het onderhavige 
probleem zich in 1972 al duidelijk voor en is toen bewust voorbij gegaan 
aan de consequenties voor samenwonenden? Biedt de ratio achter het 
bepaalde in artikel 10 niet voldoende aanknopingspunten om deze incom-
patibiliteit alsnog aan de orde te stellen? 

De voorzitter van de commissie. 
Blauw 

De griffier van de commissie, 
De Beaufort 
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